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The article is devoted to methodological substantiation of the intention definition of “a teenager - “a school student” social 
competence. Urgency of the issueis due to the age characteristics of teenagers and they have little social knowledge and experience, 
as well as due to the needs of the school and society in socially adapted and socially successful personality formation. On the basis of 
materials of scientific discussion among scientistson the essence of the concepts of “competency”, “competence”, “socialcompetence” 
the author of the article develops the definition of “teenage school student social competence” and substantiates its structure. Thus, 
teenage social competence is defined as the ability and readiness to actively use the knowledge, skills and experience in socially 
oriented activities, social creativity, social designing, social partnership. The structure of teenage social competence is presented by 
the author as an integrative personality trait in the cognitive unity, emotional and volitional and activity components.
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В настоящей статье на основе анализа перечня компетенций, подлежащих овладению бакалаврами педагогического 
образования, анализа научно-педагогических работ, посвященных формированию исследовательской деятельности буду-
щих специалистов в  сфере образования, выделены основные принципы организации процесса формирования исследова-
тельской деятельности студентов. Выявлены способы их реализации в образовательном процессе, дана их характеристи-
ка. В качестве факторов, способствующих  развитию умений и способов осуществления исследовательской деятельно-
сти, выбраны компоненты педагогической системы формирования исследовательской деятельности, содержащей блоки: 
целевой, раскрывающий цели данной системы; мотивационный, определяющий приемы включения студентов в исследо-
вательскую деятельность; содержательный, определяющий знания, умения и способы действий, которыми должен овла-
деть студент для успешных занятий исследовательской деятельностью; процессуальный, содержащий описание вклада 
каждой кафедры, обеспечивающей реализацию учебного плана соответствующего профиля подготовки бакалавра, в ре-
ализацию целей указанной системы; технологический, включающий формы, методы и средства  реализации содержания 
на двух уровнях (пропедевтическом и систематическом); результативный, в котором сформулированы критерии и показа-
тели, позволяющие отслеживать уровень сформированности исследовательской деятельности. 
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In this paper, based on an analysis of the list of competencies to be mastering bachelors teacher education, analysis of scientific 
and pedagogical works devoted to the formation of future research activities of specialists in the field of education, highlighted 
the main principles of the process of formation of research students. Identified ways of implementing them in the educational 
process, given their characteristics. Among the factors contributing to the development of skills and techniques of research, 
selected components of pedagogical formation system research, containing blocks: the target, revealing the purpose of the system; 
motivational defining methods include students in research activities; informative, defining the knowledge, skills and methods of 
action, which the student must master for successful employment in research activities; Procedure describing the contribution of 
each department, ensuring the implementation of the curriculum appropriate profile bachelor, to the implementation of the goals 
of this system; Technology, including the forms, methods and means to implement the content on two levels (propaedeutic and 
systematic); score, which defines the criteria and indicators to monitor the level of development of research activities.
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Представлен алгоритм успешной организации педагогического проектирования образовательного процесса 
через требование контекстности эргатической системы, требование освоения информационно-коммуникационных 
компетенций участников проектирования, требование управляемости процесса обучения. Моделирование педагоги-
ческого проектирования отображает эргономические требования в виде упорядоченной последовательности учеб-


